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Produkciók és értékelések Lumineszcenciái konferencia 
(Folytatás az 1. oldalról.) 

'„összedől a világ, ha nem vesz-
nek fel"). Szaggatott, elnyújtott 
szóvégekkel teli, halk beszéd 
ilyen esetben ' az eredmény — 
vagy kapkodó hadarás. Mind-
kettő rossz ajánlólevél; leendő 
tanárok számára különösen az, 
ha nem tudják világosan, szaba-
tosan megfogalmazni mondandó-
jukat (és például a matematika 
szakra jelentkezők „nem tudnak 
matematikául"). 

Az, hogy a választott szak-
tárgyból mit is tudnak valójá-
ban a jelöltek karonként és sza-
konként változó. — A vizsgák 
tapasztalatait összegző jelentések 
e pontnál évente átíródnak. (Az 
ideibe például belekerülhetne, 
hogy az orvoskarra csak igen jó 
teljesítménnyel, magas pontszám-
mal lehetett bejutni, míg a 
TTK-n volt néhány olyan szak, 
ahol a pótfelvételiztetés lehető-
ségeit kellett volna latolgatni.) 
Változó képet mutat karonként 
és szakonként a jelöltek általános 
műveltségi szintje, politikai, köz-

A 
A Szegeden nagy hagyomá-

nyokra visszatekintő és napjaink-
ban is kiemelkedő eredményeket 
felmutató algebrai kutatások tu-
dományegyetemi szakemberei hat 
éve teremtették meg a tapaszta-
latcsere nemzetközi fórumát. 
Azóta évente rendeznek algebrai 
konferenciákat, amelyeken a ma-
tematikai tudományok e gyorsan 
fejlődő ágának rangos külföldi és 
magyar kutatói számolnak be ú j 
eredményeikről. 

Az idei nemzetközi algebrai 
konferenciát augusztus 23—26. 
között rendezte meg a JATE és 
a Bolyai János Matematikai Tár-
sulat az MTA újszegedi Biológiai 
Kutatóintézetében. Témája : a fél-
csoportok elmélete. A különböző 
algebrai struktúrák vizsgálatával 
foglalkozó, úgynevezett modern 
vagy absztrakt algebrának egyik 
legrégebben kutatott területe ez, 
melynek eredményei nemcsak a 
matematika más ágaiban haszno-
síthatók, hanem a gyakorlattal 
közvetlenebb kapcsolatban álló 
tudományos területeken is. Az al-
kalmazás legfontosabb területei: 

K ö z I e m 
A medicina társadalmi vonat-

k o z ó i n a k kutatása — ebben 
foglalható össze azoknak az orvo-
soKnak, matematikusoknak, szo-
ciológusoknak és más szakembe-
reknek az érdeklődése, munkája, 
akik az Egészségügyi Szervezők 
Tudományos Egyesületének tag-
jai. Az egészségügyi szervezéstu-
domány és ennek gyakorlata két-
ségtelenül fiatal tudomány, de 
mégis mind nagyobb feladatok-
kal kell megbirkóznia az elméle-
ti és a gyakorlati munkában egy-
aránt. 

Ezért is fordul az Egyesület fel-
hívással, ifjúsági tagozatának 
megalakításával az érdeklődő fi-
atalokhoz, egyetemi hallgatók-
hoz, nemrég végzett diplomások-
hoz, mindenkihez, aki jelenlegi 

A Szegedi Nemzeti Színház 
igazgatósága az 1976/77-es évad-
ra is meghirdeti egyetemi és fő-
iskolás bérleteit. Idén 3o száza-
lékos kedvezménnyel 11 előadást 
láthattok. Ezek a következők: 
Lope de Vega: A kertész kutyá-
ja; Aristophanész: Béke — Nő-
uralom; Kerekes: Kapaszkodj 
Malvin, jön a kanyar: Maróti: 
Anaké, a lyukas széken; Csehov: 
Cseresznyéskert; Csajkovszkij: 
Anyegin; Donizetti: Szerelmi 
bájital; Németh Amadé: Villon; 
Szirmai: Mágnás Miska; Kander-
Ebb: Kabaré; Lehár: Vig özvegy. 

életi tájékozottsága. (Valami ja-
vulás észlelhető a korábbi évek-
hez képest e téren, de még min-
dig sok az olyan felvételiző, akik-
ről rövid úton kiderül, hogy „a 
napi sajtót biflázta be, mert úgy 
hallotta, hogy a KISZ-es azt kér-
dezi".) E vonatkozásban mind 
szembetűnőbb, hogy a felvételi 
előkészítő táborainkban rendsze-
resen részt vett jelöltek nemcsak 
szakmai pluszt kapnak ott, ha-
nem ilyesféle igényességet is ra-
gasztanak rá juk az előkészítősök. 

Az eddig felsorakoztatott ta-
pasztalatok mellett persze intéz-
ményenként, szakonként sok-sok 
egyéb tanulságot is feljegyeztek 
a felvételik összegzésekor. Itt és 
most egyelőre ér jük be a fen-
tiekkel. Ki-ki találhat bennük 
/megfontolásra érdemeset; sőt, re-
mélhetőleg olyan problémákra is 
sikerül sokak figyelmét felhívni, 
amelyeknek megoldásáért — s 
ezzel egyszersmind a jobb, vá-
lasztott pályájára rátermettebb 
jövendő hallgatóságért — innen, 
az egyetemről, főiskoláról is te-
hetnénk egyet s mást. 

SZABÓ MAGDOLNA 

a gépi nyelvek elmélete, az auto-
mataelmélet, a számítástudomány. 
Az idei konferencia előadásai el-
sősorban nem az alkalmazás, ha-
nem az elmélet kérdéseit tár-
gyalták, néhány téma azonban 
jelezte a gyakorlattal való szoros 
kapcsolatot is. (Illusztrációként a 
tudományos ülés egyik amerikai 
résztvevőjének előadását említ-
hetnénk, amely olyan félcsoport-
elméleti témával foglalkozott, 
aminek gyakorlati alkalmazása — 
a szakemberek szerint — elkép-
zelhető a modern genetikában.) 

összesen 65 matematikus hall-
gatta meg a tanácskozás előadá-
sait: 13 országból, többek között 
Japánból, az Egyesült Államok-
ból, Finnországból, Jugoszláviá-
ból és .még jó néhány országból. 
A Szegedre érkezett külföldi ku-
tatók mellett az algebra legelis-
mertebb hazai művelőit lá that-
ták-hallhatták az érdeklődők. A 
szegedi szakemberek közül ket-
ten tartottak előadást: dr. Me-
gyesi László egyetemi adjunktus 
és Szendrei Mária tanársegéd. 

é n y 
munkájától, további terveitől füg-
getlenül érdeklődik a társadalom-
orvostudomány és egészségügyi 
szervezéstudomány iránt. Az 
Egyesület mindazok fórumává 
akar válni, akik társadalomor-
vostani ismereteik gyarapításá-
val, vagy ilyen irányú tudomá-
nyos munkájukkal szeretnék se-
gíteni egészségügyünk hatéko-
nyabbá válását, ezzel szolgálva 
végső soron a betegek, de az 
egészségesek érdekét is. 

Részletes felvilágosítást Balázs 
Éltes Andrástól (1111. Budapest, 
XI., Bartók Béla út 18. Telefon: 
652—915), valamint az egyetemek 
és az Egészségügyi Főiskolai Kar 
társadalomorvostani — egészség-
ügyi szervezési intézeteiben kap-
hatnak az érdeklődők. 

Egyetemi és főiskolás bérletek: a 
József Attila-, a Petőfi-, a Rad-
nóti- és a Tömörkény-bérlet. 

Az Országos Filmharmónia is 
meghirdette az ú j évadra bérle-
tes hangverseny-sorozatát. A 
Nemzeti Színházban a Szegedi 
Szimfonikus Zenekar, a Buda-
pesti Filmharmóniai Társaság 
Zenekara és a MRT Szimfonikus 
Zenekarának koncertjeit hall-
hatjátok. A Zongorabérlet-soro-
zaton a Tisza Szállóban szintén 
színvonalas előadásokra van ki-
látás. 

Aúgusztus 24—27 között nem-
zetközi tudományos konferencia 
zajlott le a Technika Házában, 
amelyet a JATE Kísérleti Fizi-
kai és Biofizikai Tanszéke, va-
lamint a Magyar Tudományos 
Akadémia és az Eötvös Lóránd 
Fizikai Társulat rendezett. Tíz 
ország 70 szakemberének rész-
vételével a konferencián harminc 
előadás hangzott el három össze-
függő témakörben. 

Az egyik témakör szorosan 
összefügg a• festéklézerekkel, 
amelyeket hazánkban először 
Szegeden fejlesztettek ki, világ-
viszonylatban is az elsők között. 
A második témakör a fotószin-
tézis biofizikájához kapcsolódik. 
A harmadik csoportban a szer-
ves festékeket tartalmazó anya-
gokban, így a festéklézerek és a 
növények anyagaiban is lejátszó-
dó fizikai folyamatokkal foglal-
kozó kérdések szerepeltek. 

Ketskeméty István professzor, 
a konferencia szervező bizottsá-
gának vezetője elmondotta, hogy 
ez már a második szegedi Nem-
zetközi Lumineszcencia Konfe-
rencia, amelyhez hasonlót az el-
képzelések szerint hároméven-
ként a jövőben is meg fognak 
szervezni. A konferencia legfőbb 
célja az volt, hogy a szegedi ku-

A fogszuvasodás kutatóinak, or-
vosainak munkájá t összehangoló 
nemzetközi szervezet, az Európai 
Carieskutató Társaság (ORCA) 
idei, 23. kongresszusát Szegeden 
rendezte július 12—17. között, a 
Magyar Orvostudományi Társasá-
gok és Egyesületek Szövetsége, 
illetve a Szegedi Orvostudomá-
nyi Egyetem Fogászati és Szájse-
bészeti Klinikája. Az MTA Bioló-
giai Kutató Központjában ta r -
tott megnyitó ünnepségen a ven-
déglátók és rendezők nevében dr. 
Tóth Károly egyetemi tanár, az 
ORCA ez évi társelnöke üdvö-
zölte a kongresszus résztvevőit. 
Köszöntötte a vendégeket dr. 
Zoltán Imre egyetemi tanár, a 
MOTESZ elnöke, Papp Gyula, a 
városi tanács elnöke és dr. Petri 
Gábor egyetemi tanár, a SZOTE 
rektora is. A tudományos ülés-
szakot Y. Ericsson egyetemi ta-

Tavasszal már beszámoltunk a 
szegedi bölcsész-FEB munkájá-
ról. Hogy a nyáron ú j ra megke-
restük őket, annak két oka volt: 
az eltelt néhány hónap változá-
saira és az újonnan felmerült 
problémákra voltunk kíváncsiak. 
Dr. Hegyi András bölcsészkari 
FEB-elnök, egyben országos tit-
ká r mondta: 

— Újdonság és egyben nagy 
eredmény, hogy idén nyáron 9 
megyéből valamennyi munkás— 
paraszt származású, bölcsészkar-
ra pályázó harmadikost behív-
tunk, tehát úgynevezett „teljes 
merítést" hajtottunk végre. A be-
hívott 198 főből 120 érkezett, el-
szomorító, hogy éppen a leghát-
rányosabb helyzetűek nem éltek 
a felkínált lehetőséggel. 35 egye-
temi hallgató és közel ötven ok-
tató foglalkozik a résztvevőkkel 
előadások, gyakorlatok keretében, 
s a jó szellemet bizonyítja, hogy 
a „diáktanárok" közül a végzés 
után jó néhányan jöttek vissza 
az idén is.' 

tatásokat a nemzetközi tudomá-
nyos élet áramában tar tva olyan 
irányba fejlessze, amely a kor-
szerű követelményeknek legin-
kább megfelel. Az előadások egy-
felől a festéklézerek továbbfej-
lesztésének elméleti és gyakor-
lati kérdéseivel foglalkoztak, 
másfelől több érdekes alkalmazá-
si lehetőségeket is felvetettek. 

A lézereket újabban a környe-
zet tisztaságára is alkalmazzák. 
Most szó volt arról, hogy a lé-
zerrel besugárzott tengervíz fluo-
reszcenciája milyen felvilágosí-
tást ad a víz állapotáról. A lé-
zerfény különleges tulajdonsága-
it, például rendkívül nagy inten-
zitását és színképi tisztaságát 
egyre inkább felhasználják az 
anyagok olyan tulajdonságainak 
vizsgálatára, amelyeket a továb-
bi módszerekkel nem lehetett 
megközelíteni. A konferencián 
több előadás foglalkozott azzal a 
problémával, hogy hogyan derít-
hetők fel lézerfény segítségével 
a fotószintézis bizonyos alapvető 
fizikai folyamatai és a klorofill 
molekulák működésének részle-
tei. 

Napjainkban egyik központi 
kérdéssé vált az energiagazdál-
kodás. Ennek a kérdésnek mole-
kuláris szintű vetülete, sőt egyes 

nár, az ORCA elnöke nyitotta 
meg. A megnyitón átadták a 
caries-kutatásban elért eredmé-
nyekért a társaság által évente 
odaítélt Rollex-dí jat , melyet az 
idén G. Ingram professzor, angol 
kutató vehetett át. 

A háromnapos tudományos ta-
nácskozáson a társaság tagorszá-
gainak képviselői, 20 európai or-
szág kutatói, az Egyesült Álla-
mokból érkezett 66 orvos és ja-
pán kutatók vettek részt. A kong-
resszus közel 300 résztvevője 72 
tudományos előadást hallgatott 
meg egyik legelterjedtebb civi-
lizációs betegségünkkel, a fog-
szuvasodással kapcsolatos külön-
böző kutatási témákról. Sok elő-
adás foglalkozott a fogakon kép-
ződő lepedék, a plaque biokémiai 
vizsgálatával, a szuvasodást elő-
idéző hatásával; a caries örököl -

Problémát jelent az elhelyezés. 
Nyolc napra kaptuk meg az 
egyetemtől a Bolyai-kollégiumot, 
utána itt kell lennünk ebben a 
középiskolai kollégiumban. Az 
lenne a kérésünk: ha már Szege-
den lehet a tábor — s ennek 
rengeteg előnyét talán nem is 
kell ecsetelnem —, az illetékesek 
tegyék lehetővé, hogy valamelyik 
egyetemi kollégiumot rendelke-
zésünkre bocsássák. Ha pedig ez 
„nem menne", nyújtsanak segít-
séget ahhoz, hogy a várostól 
kapjunk megfelelő helyet. 

Újdonságnak számít az is, hogy 
a Pedagógia Tanszék végre el-
ismeri nyári nevelési gyakorlat-
nak a hallgatók FEB-tábori mun-
káját, akik méltók is erre: komo-
lyan veszik feladatukat, s ugyan-
ez elmondható a gimnazistákról 
is. 

A legfőbb eredmény, a résztve-
vők egyetemi felvételi arányá-
nak alakulása is jelentős javulást 
mutat. 1971 és 1976 között 38,5 
százalékról 41,5 százalékra nőtt 

vonatkozásokban alapja is a mo-
lekulák közötti energiaátadás, 
továbbá az energia molekuláris 
rendszerekben való vándorlásá-
nak és terjedésének hatékonysá-
ga. Több előadásban tárgyalták 
azt az idevágó kérdést is, hogy 
az oldatokban, a növényi szerve-
zetekben és az azok modelljei-
ben levő festékek molekulái ho-
gyan adják ét egymásnak a fény-
ből, a Nap fényéből is elnyelt 
energiát, s hogy az energiaát-
adásban és annak szabályozásá-
ban milyen tényezőknek van 
fontos szerepe. 

Az elméleti ismeretek és al-
kalmazási lehetőségek bővítése 
is szerepelt a programban, így 
például a festéklézerek teljesít-
ményének növelése, ú j lézeranya-
gok felfedezése, a molekulák kö-
zötti energiaátadás ú j vonásai-
nak feltárása. A szegedi szakem-
berek a konferencia sikeréhez az 
itteni kutatások eredményeinek 
bemutatásával járultak hozzá. 

A szervezők gondoskodtak ar-
ról is, hogy a külföldi vendégek 
megismerjék városunkat, a sze-
gedi tudományos intézeteket és 
azok életét. 

A konferencia teljes anyaga 
megjelenik az Acta Physica et 
Chemica decemberi számában. 

hetőségének problémáival; a cu-
korpótlók és a cukorfogyasztás 
szerepével; a fogzománc vizsgála-
tokkal; a fogszuvasodás megelő-
zésének lehetőségeivel. Magyar 
résztvevők három előadást tar-
tottak, s közöttük dr. Tóth Ká-
roly professzor ismertette a sze-
gedi klinikán folytatott kutatások 
közül a martinkemencéknél dol-
gozó munkások vízfogyasztását, 
illetve az ennek hatását vizsgáló 
tudományos munkála tokat Az 
előadások a szakmai jellegű vi-
ták során a fogászkongresszus 
résztvevői tájékozódhattak az el-
méleti és klinikai kutatáspk leg-
ú jabb eredményeiről és a tenni-
valókról. A tudományos progra-
mot a vendégeknek szervezett 
Szeged környéki kirándulások és 
a város nevezetességeivel való is-
merkedés egészítette ki. 

Az építőtábor pihenőt biztosító 
óráiban sem vonultak félre az 
idei JATE tábor résztvevői, hogy 
munkában megfáradt izmaikat 
»gyógykezeljék". A felüdülést 
biztosító kúra a közösség volt. 
Estéről estére együtt voltak a 
kisebb nagyobb társaságok a tá-
borklubnak kinevezett egyetemi 
klubban. (Aki netán nem hinné, 
keressen erre bizonyítékként is-
merőst a mellékelt fo tón . . . ) 

a fizikai dolgozók gyermekeinek 
aránya az ú j elsőévesek között. * 

A bölcsészkari FEB-en kívül 
más karok, más intézmények is 
szerveztek előkészítő táborokat. 
A Természettudományi Kar jú-
lius 5. és 10. között Hódmezővá-
sárhelyen 150 középiskolást ké-
szített fel matematikából, fizi-
kából és biológiából. 

A Juhász Gyula Tanárképző 
Főiskola orosz nyelvi tábort ren-
dezett augusztus 23. és 30. között, 
amelyen 5 megyéből 36-an vettek 
részt. 

A SZOTE 106 fős tábora július 
6-tól 16-ig Bács-Kiskun, Békés, 
Csongrád és Szolnok megyéből 
leendő orvostanhallgatók?* és 
mintegy 30 egészségügyi főisko-
lára készülő fiatalt fogadott. 
Napi nyolc órában fizikából és 
biológiából tartottak előadásokat 
az orvosegyetem és a JATE Kí-
sérleti Fizika Tanszékének fiatal 
oktatói. 

D. L. 
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